
Пытанне аб усталяванні помніка 
паэту ўздымалі ў верасні 2012 года 
студэнты МДУ імя Аркадзя Куляшо-
ва перад былым міністрам культуры 
Паўлам Латушкам, які на словах гора-
ча падтрымаў ідэю стварэння помніка 
Аркадзю Куляшову.

“Аднак ініцыятыва павінна нале-
жыць перш за ўсё вам, - удакладніў 
міністр. - Ініцыюйце перад сваімі 
дэпутатамі, перад выканаўчай уладай 
горада гэта пытанне. Міністэрства 
культуры ініцыятыву стварэння 
помніка Аркадзю Куляшову адназнач-
на падтрымае”.

Таксама міністр культуры нагадаў, 
што рашэнне аб усталяванні помнікаў 
на тэрыторыі нашай краіны прымаец-
ца толькі са згоды кіраўніка дзяржавы. 
Гэта вызначана  пастанаўленнем урада 
аб парадку стварэння твораў манумен-
тальнага мастацтва ў Беларусі.

“Я не маю права меркаваць, якое 
рашэнне прыме прэзідэнт, але мне 
здаецца, што Аркадзь Куляшоў – гэта 
менавіта та асоба, якая сапраўды 
заслугоўвае таго, каб помнік да яго 
100-годдзя з’явіўся ў Магілёве”, - цытуе 
Латушку сайт Магілёўскага гарвыкан-
кама.

Сёння Латушка ўжо не міністр куль-
туры. У якасці пасла ў Парыжы ён гуляе 
па берагах Сены, і, пэўна, не ўзгадвае 
ў гэтыя дні, што казаў правінцыйным 
студэнтам амаль паўтары гады таму 
наконт помніка Аркадзю Куляшову.

Ініцыятыва студэнтаў, як аказала-
ся, доўга не жыла, бо нічога не чуваць, 
каб у Магілёве гучна абмяркоўвалі 
гэтае пытанне. Выканаўчай уладзе і 
дэпутатам да стварэння помніка Ку-
ляшову, відаць, увогуле справы няма. 
Яны пэўна зыходзяць з таго, што 
помнікаў у горадзе хапае, і нічога што 
большасць з іх гэта помнікі Леніну. 
Відаць, гэты бальшавіцкі дзеяч, што 
заліў крывёю паўсвета, ёсць сапраўдны 
гонар і годнасць магілёўскай зямлі. 
А з нагоды 100-годдзя Аркадзя Куля-
шова дастаткова непрацяглых па часе 
мерапрыемстваў.

Так, на 6 лютага ў Музеі гісторыі 
Магілёва была намечана літаратурна-

музычная кампазыцыя «Асуджан я 
любоўю пажыццёва», якую рыхтава-
ла Цэнтральная гарадская бібліятэка 
ім. К. Маркса. Шэраг святочных 
мерапрыемстваў быў запланаваны на 
той дзень 6 лютага і ў МДУ ім. Куляшо-
ва. Так, у рамках інфармацыйнай акцыі 
«А што ты ведаешь пра А.А. Куляшо-
ва» на сцэнах, стэндах навучальный 

установы размесцілі інфармацыйныя 
плакаты пра цікавыя факты з жыцця і 
творчай дзейнасці паэта. У музейным 
пакоі была запланавана тэматычная 
экскурсія, а на педагагічным факультэ-
це - конкурс чытальнікаў па творчасці 
пісьменніка.

“Пазней — з лютага па красавік — 
ва ўніверсітэце правядуць спецыяль-
ныя куратарскія гадзіны, арганізуць 
мастацкую выставу студэнтаў па ма-
тывах творчасці Аркадзя Куляшова. 
У бібліятэцы навучальнай ўстановы 
падрыхтуюць кніжную экспазіцыю і 
віртуальную прэзентацыю. Завершаць 
святочны марафон студэнцкая канфе-
рэнцыя і ўрачысты творчы вечар.

У абласной бібліятэцы ім. Леніна 
пачалі дзейнічаць юбілейная перса-
нальная выстава «Паміж наступным 
і былым» і кніжна-ілюстрацыйная 
экспазіцыя «Волат беларускай паэзіі». 
У аснову першай экспазіцыі пакладзе-
ны архіўныя дакументы і матэрыялы 
аб жыцці і творчасці народнага паэ-
та з фондаў Беларускага дзяржаўнага 
архіва-музея літаратуры і мастацтва.

Найбольшую цікавасць выклікаюць 
аўтабіяграфія Аркадзя Куляшова, 
унікальныя фотаздымкі, шматлікія 
пасведчанні, дыпломы і ганаровыя гра-

маты, лісты ад сяброў і пісьменнікаў, 
а таксама аўтографы перакладаў і 
вершаў паэта. Дапаўняюць экспазіцыю 
асобныя выданні твораў паэта, пры-
жыццёвыя зборнікі вершаў на белару-
скай, рускай і замежных мовах, а так-
сама літаратурна-крытычныя нарысы 
даследчыкаў жыцця і творчасці.

Другая экспазіцыя пераследуе 

мэту найбольш поўна прадставіць 
творчую спадчыну пісьменніка. За-
раз у фондзе абласной бібліятэкі 
налічваецца 69 экзэмпляраў кніг Ар-
кадзя Куляшова. Сярод дэманстры-
руемых экспанатаў можна знайсці 
шматлікія зборнікі паэта, фотадаку-
менты, выказванні пісьменніка, арты-
кулы, літаратуразнаўчыя матэрыялы. 
Усе яны служаць сведкамі няспын-
нага жыцця і творчага ўспрымання 
сучаснасці паэтам.

Для магілёўцаў, што сябруюць з су-
часная тэхнікай, бібліятэка падрыхта-
вала віртуальную выставу «Сэрцам да 
подзвігу дакраніся». Яна змяшчае ў сабе 
некалькі электронных выданняў, якія 
падрабязна распавядаюць пра жыц-
цёвы шлях Аркадзя Куляшова. Тут жа 
можна азнаёміцца з яго літаратурнай 
спадчынай і нататкамі крытыкаў аб 
творчай дзейнасці пісьменніка.

Вянцом юбілея майстра слова стаў 
выпуск паштовай маркі «100 гадоў 
з дня нараджэння народнага паэта 
Рэспублікі Беларусь Аркадзя Куля-
шова». Яе выканаў мастак Мікалай 
Руды. Поўнакаляровую марку памерам 
26×37 мм выдалі тыражом ў 60 тыс. 
экзэмпляраў”, - піша Мycity.by.
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Станіслаў Дубовік

Шостага лютага спаўняецца 100 гадоў з дня нараджэння вядомага беларускага паэта Аркадзя Куляшова. Нягледзячы 
на разнастайныя імпрэзы, што пройдуць з гэтай нагоды ў Магілеве, помнік літаратару стаіць пакуль толькі на яго 
магіле ў Мінску.

ГІСТОРЫЯ І КУЛЬТУРА

У МАГІЛЁВЕ ПОМНІК АРКАДЗЮ КУЛЯШОВУ ДА 

100-ГОДДЗЯ З ДНЯ НАРАДЖЭННЯ ТАК І НЕ З’ЯВІЎСЯ

Галоўны рэдактар - 
Вітольд Няўрыда

Надрукавана на ксераксе. 
Наклад 299 ас. 

Адрас рэдакцыі: Магілёў, 
вул. Ленінская, 29.

Распаўсюджваецца бясплатна.
gazetanm.eu@gmail.com

НАШ
МАГІЛЁЎ

ПАЛІТЫКА

Незалежнае грамадска-палітычнае выданне горада. 7 лютага 2014 г.

ОСТРОВОК СВОБОДЫ В 
МОРЕ ДИКТАТУРЫ 

АД РЭДАКЦЫІ

4 февраля «необычныя пикет» активистов кампании «Говори правду» и Беларуской 
социал-демократической партии (Грамады) привлёк внимание не только могилев-
чан, но и сотрудников милиции, КГБ и членов городской избирательной комиссии.

Как только напротив горисполкома по-
явились стенды с демократическими кан-
дидатами в депутаты в стане чиновников 
начался чертополох - сотрудники КГБ с 
камерами начали бегать и судорожно сни-
мать всё происходящее, говоря претен-
дентам в депутаты, что они снимают Мо-
гилёв, а не фиксируют участников пикета 
для каких-то своих целей; милиционеры 
в чинах подполковника и майора усердно 
взялись «обеспечивать» правопорядок, а 
члены городской избирательной комис-
сии забегали в поисках крамолы и агита-
ционных материалов, высказывая время 
от времени своё отношение к тому или 
другому кандидату.

К публичной политике в Могилёве со-
всем не привыкли. Даже на окраине горо-
да на стадионе «Химик» (ул. Челюскин-

цев), который определён чиновниками 
единственным местом для проведения 
массовых мероприятий, в последние пол-
тора года не было разрешено проведение 
ни одного подобного рода меропрития. А 
тут, в самом центре города - просто разгул 
демократии...

К сожалению приходится констатиро-
вать, что выборы остаются единственным 
законным способом донести свои програ-
мы и ценности демократической оппози-
ции до простых граждан.

Ведь всё остальное время балом правят 
чиновники, идеологи, сотрудники КГБ, 
милиции и другие непонятные ведомства.

Кстати, подобный разгул демократии 
возник только благодаря предстоящему 
чемпионату мира по хоккею, дабы не нако-
лять и без того напряжённую атмосферу. 

Пан Тадеуш

Ну вось мы зноўку з вамі 
і цяпер даступны штодня 
не толькі праз сайт http://
gazetanm.eu, але і ў папяро-
вым варыянце. 

Мы, як і раней, пра-
цягваем пісаць на вострыя 
палітычныя, сацыяльныя і 
эканамічныя тэмы, а таксама 
пра падзеі і людзей, пра якія і 
якіх не напішуць дзяржаўныя 
сродкі масавай інфармацыі.

Мы з вамі з лістапада 2006 
года і дагэтуль працягваем 
даношаць да вас аб’ектыўную 
інфармацыю аб жыцці краіны 
і горада.

Мы ведаем, што час, у 
якім нам выпала існаваць, 
далёка не самы лепшы, ад-
нак, як кажуць: часы не 
выбіраюць - у іх жывуць. Усё 
праходзіць, і тыраніі, і дыкта-
туры і таталітарныя рэжымы. 
Аднак, пры ўсім гэтым, варта 
заставацца людзьмі і людзьмі 
звацца.

Тым часам некаторым да 
гэтага далёка, бо акрамя люд-
зей у краіне пачаў фармавац-
ца новы клас - чыноўнікаў 
і набліжаных да ўлады 
бізнесоўцаў.

Гэтая праслойка 
з’яўляецца сама па сабе за-
крытым клубам і для таго, 
каб туды ўвайсці, не да-
статкова нават элементар-
най лаяльнасці - трэба мець 
крыўна-родственныя сувязі.

Новы клас высокіх 
чыноўнікаў і прыбліжаных да 
ўлады бізнесоўцаў з’яўляецца 
матэрыяльна забяспечаным 
і  ўжо адарваны ад праблем 
простага чалавека. Іхная мэта 
- захаваць уладу любой ца-
ной.

На месцах падобнае дэ-
манструе і мясцовая ўлада 
- дабіцца праўды стала немаг-
чыма... 

Мы працуем на тое, каб 
змяніць жыццё НАШага го-
рада ў лепшы бок!

№63
http://gazetanm.eu



2 БЕЛАРУСЬ І СВЕТ

Дакумент мусіць быць апублікаваны днямі. Указ Аляксан-
дра Лукашэнкі пачне дзейнічаць у Беларусі з 1 сакавіка.

Некаторыя аўтамабілі хутка падаражэюць, альбо 
зусім перастануць прадавацца, адзначае выданне. Павод-
ле экспертаў, кошты на легкавікі, якія ўвозяцца фізічнымі 
асобамі, падымуцца на 555 тысяч рублёў — для новых 
аўтамабіляў, на 830 тысяч — для патрыманых. Стаўкі 
ўтылізацыйнага збору на падтрыманыя аўтамабілі, якія 
ўвозяцца юрыдычнымі асобамі-прадаўцамі транспартных 

сродкаў, могуць прывесці да спынення гэтага бізнесу.
Чакаецца, што стаўкі на новыя аўтамабілі, якія ўвозяцца 

юрасобамі з-за межаў Мытнага саюза (за выключэннем тых, 
што выпускаюць у іншых краінах СНД) будуць кампенсава-
ныя зніжэннем мытнай пошліны.

Істотнае падаражэнне (да 10%) чакае іншамаркі, якія 
ўвозяцца з краін, што падпісалі пагадненне аб зоне свабод-
нага гандлю ў СНД за выключэннем удзельнікаў Мытнага 
саюза.

Паводле ej.by
1 САКАВІКА Ў БЕЛАРУСІ ПАДАРАЖАЮЦЬ АЎТО

Кіраўнік дзяржавы падпісаў указ «Аб утылізацыйным зборы ў адносінах асобных відаў калёсных транспартных 
сродкаў».

При этом, не будет делегировать в него 
своих представителей до отставки 
Виктора Януковича с должности пре-
зидента, пишет «Интерфакс».

«Позиция фракции «Удар» и лиде-
ра партии Виталия Кличко: мы готовы 
поддержать голосование кандидата на 
должность руководителя правитель-
ства, если это будет Арсений Яценюк. 
Фракция партии «Удар» не будет при-
нимать участие в формировании этого 
правительства, пока в Украине будет 
президентом Виктор Янукович», - ска-
зал депутат фракции «Удар» Валерий 
Пацкан.

Депутат добавил, что «Удар» готов 
всячески поддерживать оппозицион-
ное правительство, в частности, «го-
лосовать за реформы, готовы помогать 
им в разрешении экономического кри-
зиса, который есть сегодня в Украине».

При этом парламентарий отметил, 
что к формированию такого прави-
тельства могли бы присоединиться не 
только оппозиционные депутаты, а и 
депутаты-мажоритарщики, и внеф-
ракционные. «Вообще то, это должно 
быть правительство, которое вытяну-
ло бы Украину из кризиса», - подчер-
кнул Пацкан.

Он также заявил, что партия «Удар» 

не считает целесообразным участие 
России в качестве посредника в пере-
говорном процессе для преодоления 
политического кризиса на Украине.

«Если будет необходимость иметь 
четыре стороны, в том числе и Россию, 
(чтобы) найти путь для выхода из по-
литического кризиса - тогда без воз-
ражений. Но мы видим сегодня много 
шагов от России - вчерашнее заявле-
ние от парламента Крыма о федерали-
зации, которое поддержали и комму-

нисты, поэтому как переговорщик в 
процессе (. . .) ее роль очень шаткая, 
она может не сыграть на пользу Укра-
ине», - сказал В.Пацкан.

Ранее лидер партии «Удар» Виталий 
Кличко высказался за привлечение 
третьей стороны в переговорах вла-
сти и оппозиции в Украине в качестве 
посредника и заявил о готовности Ев-
ропейского Союза делегировать таких 
посредников.

«УДАР» ГОТОВ ГОЛОСОВАТЬ ЗА ПРАВИТЕЛЬСТВО 
ВО ГЛАВЕ С ЯЦЕНЮКОМ
Партия Кличко готова проголосовать за новый состав правительства во главе с Арсением Яценюком.

«Интерфакс»

Пражэктары накіраванага дзеяння з металагалагеннымі 
лямпамі з’явіліся на шасці нерэгулюемых пешаходных 
пераходах горада.

Іх усталявалі на праспекце Шмідта каля дамоў №6 і №40, 
а таксама па вуліцы Астроўскага каля дома №60. У пачатку 
года падобныя лямпы з’явіліся ў раёне дома №12 і крамы 
“Пінскдрэў” па вуліцы Сіманава, а таксама на скрыжаванні 

вуліц Ленінскай і Стасава.
 У 2014 годзе падобнае асвятленне з’явіцца яшчэ на 

некалькіх дзясятках нерэгулюемых пешаходных пераходаў.
 Ініцыятыва па ўсталяванню дадатковага асвятлення на 

нерэгулюемых пешаходных пераходах належыць мясцовай 
ДАІ. На яе думку гэтая мера дазволіць узвысіць узровень 
бяспекі пешаходаў.

У МАГІЛЁВЕ ГАЛАГЕННЫЯ ЛЯМПЫ ЎСТАЛЯВАЛІ НА НЕРЭГУЛЮЕМЫХ 
ПЕШАХОДНЫХ ПЕРАХОДАХ
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Могилевские власти вручили 31 
января памятные знаки тридцати ше-
сти ветеранам-блокадникам и четырем 
ветеранам, награжденным медалью 
«За оборону Ленинграда», вручили 
сегодня в Могилеве. В городском Цен-
тре культуры и досуга присутствовали 
только 18 из них – прийти на праздник 
остальным не позволило здоровье. Им 
знаки «В честь 70-летия полного осво-
бождения Ленинграда от фашистской 
блокады» доставят в частном порядке.

«Мы  преклоняемся перед муже-
ством и  оптимизмом ветеранов. 
Ленинград не  покорился фаши-
стам. Каждый из дней самоотвер-
женной обороны стал символом 
героизма, отваги и  стойкости, 
духовного единения и  патрио-
тизма. Блокадники, изможден-
ные до  предела, верили в  побе-
ду, боролись и  выжили. Сейчас 
очень важно донести до  моло-
дежи  то, что ветераны знают 
не понаслышке — невыдуманные 
ужасные рассказы о  бесчислен-
ных жертвах, голоде, геройстве. 
Только они могут рассказать нам 
правду и  передать это историче-
ское наследие», - заявил, вручая 
памятные знаки, председатель 
Могилевского горисполкома Влади-
мир Цумарев.

Профессор кафедры физики и тех-
нических дисциплин МГУ им. Куле-
шова Владимир Лебедев в двухлетнем 
возрасте полгода провел в блокадном 
Ленинграде, но утверждает, что мно-
гое помнит о тех событиях. «О многих 
событиях того тяжелого периода мне 
рассказывала мать, многое помню сам. 
Есть тогда было нечего, приходилось 
на  каждого максимум по  сто граммов 
пищи в день. Чтобы не замерз, меня за-
ворачивали в одеяло. Именно поэтому 
меня возмущает, когда сейчас пытают-
ся исказить историю, переписать. Де-
лают так только от необразованности. 
Люди, слава Богу, не  знают, что такое 
война», - передает его слова Мycity.by.

В это же время в России операто-
ры кабельного телевидения один за 
другим начали вычеркивать из про-
грамм своего вещания канал “Дождь”, 
который провел опрос «Нужно ли 
было сдать Ленинград, чтобы сберечь 

сотни тысяч жизней?». Хоть за вопрос 
не бьют в нос, но в этот раз ударили. 
Правильно сделали или не правильно 
– дело не в этом, плохо то, что, как го-
ворит Лебедев, «сейчас пытаются иска-
зить историю, переписать. Делают так 
только от необразованности». А чтобы 
немного понять, почему гибли люди 
в Ленинграде, стоит привести иссле-
дование обозревателя радиостанции 
«Эхо Москвы» Юлии Латыниной.

«Процитирую выписки из журна-
лов боевых действий группы армий 

«Север» с конца августа по начало 
ноября 1941 года, которые как раз ка-
саются планов нацистов в отношении 
Ленинграда. 20 сентября сообщение 
начальника Генштаба: «Относитель-
но города Ленинграда остается тот же 
принцип: мы не заходим в город и не 
можем кормить город». 12 октября за-
пись: «Фюрер решил, что капитуляция 
Ленинграда, даже если таковая будет 
предложена противником, не будет 
принята. Ни один немецкий солдат не 
должен входить в город», - говорит Ла-
тынина.

Журналистка напоминает, что пол-
ной блокады Ленинграда не было с 
классической точки зрения, поскольку 
имелось 60 километров берега свобод-
ного от противника Ладожского озера, 
и на другом берегу озера были совет-
ские войска. 

«К началу блокады Ленинграда 
Северо-западное речное пароходство 
(СЗРП) имело на Ладожском озере и 
на Волхове всего 5 озерных и 72 реч-

ных буксира, 29 озерных и около 100 
речных барж», - пишет историк Марк 
Солонин в своей статье «Две блокады». 
Впоследствии, по его данным, огром-
ный речной (озерный) флот скукожил-
ся до 29 пригодных для плавания по 
Ладоге барж. 

«Это очень мало - в сравнении с по-
тенциальными возможностями СЗРП, 
но в сравнении с потребным количе-
ством «тоннажа», необходимого для 
снабжения Ленинграда - более чем 
достаточно. Такое количество плав-

средств теоретически позволяло 
не только обеспечить текущие 
потребности города, но и создать 
многомесячные запасы продо-
вольствия. Почему же в городе 
возник жуткий, смертный го-
лод?» - задается вопросом исто-
рик.

Он отмечает, что по Ладоге в 
город доставлялось чуть меньше 
800 тонн, т.е. фактически две-три 
недогруженные баржи в день. 
«Понятно, что потенциальные 
возможности огромного речно-
го флота были использованы ис-
ключительно плохо. Непонятно 
другое - с точки зрения неопро-
вержимой арифметики даже 800 

тонн продовольствия в сутки позволя-
ли выдавать населению гораздо боль-
ше, нежели 125 грамм суррогатного 
хлеба…», - утверждает Солонин.

«Вопрос «Не следовало бы сдать Ле-
нинград немцам?» явно не имеет зна-
чения. Немцы не собирались кормить 
2,5-миллионный город и не собира-
лись его брать. Они, собственно, сде-
лали, что хотели – они хотели, чтобы 
он сам вымер», - отмечает Латынина.

При этом она отмечает, что Ленин-
град был подготовлен Сталиным как 
гигантская ловушка, в которой сра-
жались бы за каждый дом, в котором 
немцы положили бы массу своих сол-
дат, а потом остались бы с городом, ко-
торый надо кормить. «И ситуация эта, 
видимо, со стратегической точки зре-
ния показалась Сталину выигрышной. 
Можно было сказать «Они уничтожи-
ли Ленинград». Немцы в эту ловушку 
не полезли. В городе нет продоволь-
ствия, ну вот сами и кормите», - делает 
вывод журналистка.

В МОГИЛЕВЕ ВСПОМНИЛИ О ЛЕНИНГРАДСКИХ БЛОКАДНИКАХ
Ядвіга Люнтова

В Могилеве наградили блокадников, а в это время в России «перекрыли кислород» телеканалу «Дождь» за опрос 
«Нужно ли было сдать Ленинград, чтобы сберечь сотни тысяч жизней?»

ГІСТОРЫЯ І КУЛЬТУРА
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Інцыдэнт, які прымусіў Хамратава 
звярнуцца ў суд, адбыўся 9 мая 2013 
года ў Магілёве ў лесапарку каля Па-
лаца гімнастыкі. Паводле сцвярджэння 
ісца, ён разам з прыяцелем Аляксан-
драм Аўдзеевым купіў на разліў літр 
хлебнага квасу за 9 тыс. рублёў. Напой 
быў наліты ў пластыкавую бутэльку 
без якіх-небудзь этыкетак. Па даро-
зе дамоў яны спыніліся ў лесапарку, 
каб выпіць квасу. Патрульны нарад 
міліцыі, які праходзіў міма, вырашыў, 
што побач з маладымі людзьмі стаіць 
бутэлька піва, і адзін з міліцыянераў, 
ваеннаслужачы часці ўнутраных 
войскаў № 5523 Аляксандр Несцярэн-
ка, выліў яе змесціва, што і стала затым 
прычынай судовага разбору.

Падчас разгляду справы ў 
Ленінскім судзе Магілёва Несцярэнка 
сцвярджаў, што ён разліў не квас, а піва 
з бутэлькі, якая нікому не належала. 21 
кастрычніка 2013 года суд прыняў бок 
міліцыянера.

«Калегія таксама прызнала 
дзеянні Несцярэнкі правамернымі. У 
задавальненні маёй скаргі адмоўлена», 

— паведаміў «НАШаму Магілёву»  
Аляксандр Хамратаў.

Паводле яго слоў, такі вердыкт 
суда сведчыць аб тым, што любы 
супрацоўнік міліцыі можа бяскарна 
знішчаць маёмасць простых грамад-
зян, а суды будуць пакрываць такія 
дзеянні. 

«Гэты іск на мізэрную суму паказаў 
велізарную несправядлівасць у 
адносінах да звычайных грамадзян, не 
надзеленых уладай, на што заплюшчва-
юць вочы суды. Рашэнне Магілёўскага 
абласнога суда сведчыць аб тым, што 
гутаркі пра дзяржаву для народа 
з’яўляюцца блефам з боку ўладаў», — 
заявіў Хамратаў.

Ён мае намер абскардзіць рашэнне 
абласнога суда ў наглядным парадку.

Адзначым, што падчас восеньскіх 
пасяджэнняў у Ленінскім раённым 
судзе Магілёва бок адказчыкаў, які 
прадстаўляў таксама юрыст часці № 
5523 Сяргей Шабурка, прасіў далучыць 
да матэрыялаў справы выяву бутэлькі 
з этыкеткай піва «Абалонь». Паводле 
яго сцвярджэння, менавіта такая бу-
тэлька стаяла 9 мая каля Хамратава з 
Аўдзеевым. Яе і пхнуў нагой Несця-
рэнка з мэтай выліць з яе піва, каб «яго 
не выпілі дзеці». Суддзя Валянціна 
Лапаціна адразу далучыла фатаграфію 
да справы.

У той жа час сёння яна шматра-
зова адхіляла хадайніцтвы Хамрата-
ва аб далучэнні да справы бутэлькі, 
якая, паводле яго слоў, з’яўлялася 
аналагічнай той, з якой Несцярэн-
ка дэманстратыўна выліў квас. Такія 
паводзіны суддзі прымусілі ісца 
заявіць ёй адвод. Чатыры разы суддзя 

адхіляла гэта патрабаванне. Урэшце, 
пасля заявы пра адвод у пяты раз, суд-
дзя пагадзілася далучыць да справы 
фатаграфію прынесенай Хамратавым 
бутэлькі.

У выніку разгляду справы суд 
прыйшоў да высновы, што Хамратаў 
не змог даказаць, што ён наогул купляў 
квас, у знішчэнні якога ён абвінавачвае 
Несцярэнку. «Ісцец звярнуўся з іскам аб 
спагнанні матэрыяльнай шкоды, спа-
сылаючыся на тое, што яму дзеяннямі 
Несцярэнкі нанесены матэрыяльны 
ўрон у памеры паловы кошту набы-
тага квасу. Разам з тым ісцом не былі 
прадстаўлены доказы наогул куплі гэ-
тага квасу. Прадстаўлены сертыфікат 
бутэлькі, касавая стужка ніколькі не 
пацвярджае набыццё квасу», — заявіла 
Лапаціна пасля вынясення рашэння.

Таксама засталося без задавальнен-
ня патрабаванне Хамратава вынесці 
прыватную пастанову адказчыкам да-
тычна парушэння экалагічнай бяспекі 
з-за выкінутай Несцярэнкам бутэлькі 
ў лесапарку. Суддзя Лапаціна сказала, 
што вынясенне прыватнай пастановы 
ў адрас адказчыкаў з’яўляецца не аба-
вязкам, а правам суда.

Калегія Магілёўскага аблсуда 5 лютага адхіліла касацыйную скаргу магіляўчаніна Аляксандра Хамратава, які 
патрабаваў з ваеннаслужачага ўнутраных войскаў, міліцыянера Аляксандра Несцярэнкі 4,5 тыс. рублёў за разліты 
квас.

МАГІЛЯЎЧАНІН НЕ ЗДОЛЕЎ СПАГНАЦЬ З МІЛІЦЫЯНТА 
4,5 ТЫС. РУБЛЁЎ ЗА РАЗЛІТЫ НАПОЙ

На фота Аляксандр Хамратаў

У МАГІЛЁВЕ З’ЯВІЦЦА NISSAN-ЦЭНТР

 Паўстане новы аўтацэнтр на вуліцы Сіманава. Для яго 
будаўніцтва вылучаны зямельны ўчастак плошчай 0,82 
Га. Будынак будзе аднапавярховы і зойме плошчу роўную 
2000 м2. У аўтацэнтры будзе дэманстрацыйная заля, цэх 
абслугоўвання і рамонта аўтамабіляў, экспрэс-сэрвіс, мый-
ка, кафэ-бар на 30 месцаў, падсобныя і адміністрацыйныя 

памяшканні. Побач паўстане паркоўка на 150 машына-
месцаў.

 Агульны аб’ём інвестыцый складзе 22 мільярды рублёў. 
Паводле праекта прадугледжана стварэнне 50 новых 
працоўных месцаў. Пабудаваны аўтацэнтр мусіць быць праз 
два гады.

Яўген Калмач

Пабудуе яго ТАА «Круіз-аўта», якое з’яўляецца афіцыйным дылерам гандлёвых марак Skoda, Mitsubishi, UZ-DAEWOO, 
Лада, УАЗ, а таксама ўладальнікам дамовы па афіцыйнаму продажу і абслугоўванню аўтамабільнай маркі  Nissan.

Якуб Корсак

Николай Ефимович, что повлияло на ваше решение  бал-
лотироваться в местный Совет депутатов?

Несправедливость! Надоело смотреть на то, что в нашей 
стране, в том числе и на местном уровне, невозможно до-
биться правды и справедливости - всё повязло в корруп-
ции и панебратстве чиновников. Местная власть покры-
вает своих и доказать что-то простому человеку в этой 
системе невозможно. Я за год прошёл семь судов, однако 
правды добиться так и не смог - это и стало последней ка-
плей и предопределило мои дальнейшие действия.

Что вы пытались добиться через суд?

Я пытался восстановиться на работу, откуда меня уволи-
ли за политику, восстановить свою честь, достоинства и 
деловую репутацию, а также репутацию Беларуской со-
циал-демократической партии (Грамады), которую мой 
бывший начальник публично обозвал бандой, а также от-
стоять своё право на комнату в общежитии, откуда меня 
решили после поднявшейся шумихи выселить.

Что вас не устраивает в современной системе власти?

Современная система власти декларируя борьбу с корруп-
цие породила её в ещё больших масштабах.

Любая закрытая система, где нет открытости и глас-
ности является сосредоточением коррупции и различного 
рода махинаций.

Местные чиновники, из-за авторитарной политики 
президента, остались без контроля со стороны общества. 
Это и порождает коррупцию, так как чиновник покрывает 
чиновника, игнарирую обращения, заявления и жалобы 
простых людей. 

Мы оказались в ситуации, когда на местах невозможно 
добиться правды и справедливости, нет уважения как к 
ветеранам, так и к пожилым людям.

Что послужило причиной вашего увольнения с работы?

Я всю свою жизнь работал, имел и имею принципиаль-
ную жизненную позицию.  Последним моим рабочим ме-
стом было ГУКЖЭП «Могилёвоблсельстрой», где я рабо-
тал простым сантехником под руководством отставного 
полковника милиции Павла Шишова, которому 70 лет, а 
его всё никак не отправят на пенсию.

Во время парламентских выборов 2012 года я «поймал 
за руку» людей, которые не будучи членами инициатив-
ной группы в общежитии по ул.Космонавтов,45 собира-
ли подписи за провластного кандидата в депутаты Эду-
арда Сенкевича. 

Про этот факт мною было публично заявлено в неза-
висимые СМИ. После этого у меня начались проблемы -   
мой начальник Павел Шишов и друг Эдуарда Сенкевича, 
который руководит несколькими могилёвскими обще-
житиями «Могилёвоблсельстроя», начал оказывать на 

меня политическое давление - несколько раз депреми-
ровал, снял с зарплаты все надбавки, перевёл на новый 
объект, а затем предложил подписать трудовой контракт, 
который ухудшал существующие условия труда.

Это сделать я отказался, в результате чего был уволен. 
Судился за восстановления на работу, однако добиться 
справедливости в коррумпированной государственной 
системе не смог. Сейчас меня, ветерана труда, по инициа-
тиве Шишова пытаются выселить из общежития.

Весь этот процесс сопровождался унижением, преда-
тельством и подставами. Меня заставили писать объяс-
нительную записку, мол, в какой политической партии я 
состою. Позше Шишов отмечал, что я не с теми связался, 
пошёл бы я за него подписи собирать - проблем бы не 
было.

Что вам известно о коррупции в «Могилёвоблсель-
строе»?

За время работы под руководством Павла Шишова 
мне стали известны многочисленные факты коррупции 
со стороны этого чиновника. Все их я передал в проку-
ратуру. Сначало всё шло хорошо, однако позже ведущий 
следсвие сотрудник мне сказал, что дан указ сверху не 
заводить дело. Многочисленные заявления и жалобы в 
различные инстанции, в том числе КГБ, КГК, исполкомы, 
Администрацию президента и Генеральную прокуратуру 
пока не дали никаких результатов, ведь в нашей системе 
чиновник покрывает чиновника.

Факты, согласно которым Павел Шишов, из подве-
домственных организаций получил себе якобы на лече-
ние 124 миллиона рублей, использовал рабочих «Моги-
лёвоблсельстроя» для ремонта своей квартиры в рабочее 
время, осуществлял с нарушением перепланировку и 
ремонт общежития, оказались никому не интерестными.

Иду в депутаты Могилёвского городского Совета де-
путатов по Струшанскому избирательному округу №19, 
чтобы добиться справедливости! 

МОГИЛЁВСКИЙ СОЦИАЛ-ДЕМОКРАТ БРОСИЛ ВЫЗОВ КОРРУПЦИИ
Витольд Неврида

3

Чтобы противостоять ей и иметь на это более широкие полномочия он баллотируется в Могилёвский городской Со-
вет депутатов. 

Могилёвский активист БСДП, ветеран труда Николай Залозный

ВЫБАРЫ-2014



5ЭКАНОМІКА

В свою очередь власти региона считают, что Могилев-
ская область динамично развивается. Так, по их данным, 
в 2013 году областью достигнут прогнозируемый уровень 
номинальной среднемесячной заработной платы, выполня-
ются задания по экспорту товаров, сальдо внешней торгов-
ли. В условиях обостряющейся конкуренции на внешнем и 
внутреннем рынках не допущен рост безработицы, которая 
составила на 1 января 2014 года 0,5%. За январь-сентябрь 
2013 года в область привлечено 86 млн долларов инвести-
ций, что в 1,7 раза превышает аналогичный уровень пре-
дыдущего года. Об этом, как свидетельствует Белта, заявил 
10 января заместитель председателя облисполкома Валерий 
Малашко.

Также по данным облисполкома, несмотря на дефицит 
бюджета области в первом полугодии 2013 года, за 9 меся-
цев 2013 года в него поступило 9 427,1 млрд рублей доходов, 
что позволило профинансировать расходы в объеме 9 203,4 
млрд рублей, профицит на 1 октября составил 223,7 млрд 
рублей.

По уровню заработной платы и ВРП на душу населения 
Могилевская область находится на одной из самых низких 
позиций по сравнению с другими регионами, сообщает 
«Ежедневник». «Однако уровень инвестиций по отношению 

к ВРП достаточно велик. Бизнес ожидает спада в экономике 
региона в ближайший год», - такой вывод сделан в январе 
экономистом Марией Шаппо после опроса представителей 
региональных предприятий (государственных и частных), 
а также анализа статистических данных, проведенном  Ис-
следовательским центром Института приватизации и ме-
неджмента. При этом эксперты считают высокой конкурен-
тоспособность Могилевской области.

Жанна ЮбницкаяМОГИЛЕВСКАЯ ОБЛАСТЬ ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЕТСЯ, 
УВЕРЕНЫ В ОБЛИСПОЛКОМЕ
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«Могилевская область за 11 меся-
цев 2013 года умудрилась снизить ВРП 
(валовый региональный продукт) на 
2,7%, что является худшим показате-
лем по стране, при прогнозе роста на 
8,7%, и закономерно вошла в состо-
яние рецессии», - заявил «НАШаму 
Магілёву» независимый экономист, 
кандидат экономических наук Петр 
Мигурский.

По его словам, могилевская про-
мышленность снизила производство 
на 1,7%, сельское хозяйство на 1,5%. 
«Но рекорд побила строительная от-
расль – минус 23,3% к уровню 2012 
года. При том, что и в 2012 году стро-
ители Могилевщины особыми заслу-
гами не блистали. Да и где у нас раз-
вернуться «родным» строителям, если 
знаковые объекты Могилевской обла-
сти (например, сооружение технологи-
ческой линии по производству цемен-
та в ОАО «Кричевцементношифер») 
были «отданы» сторонним организа-
циям – ежемесячно солигорское ОАО 
«Стройтрест №3 Ордена Октябрьской 
революции» осваивало работ на сум-
му почти 5 млн долларов США. По-
следнее место в Беларуси по объемам 
строительно-монтажных работ среди 
областей можно было бы считать не-
доразумением, если бы не провальный 
показатель введения жилья в эксплуа-
тацию (79,6%)», - говорит Мигурский.

По данным независимого экономи-
ста, производительность труда в об-
ласти на 1 декабря 2013 года упала по 
сравнению с аналогичным периодом 
2012 года на 0,5%, что также является 
худшим показателем среди регионов 
Беларуси. При этом соотношение тем-
пов роста производительности труда и 
реальной зарплаты составляет 0,86.

По его словам, при отсутствии ро-
ста внутреннего регионального про-
дукта в Могилевской области реальная 
заработная плата уже на 20% превы-
шает производительность труда. «При 
существующем уровне управления 
областью зарплата потеряла стиму-
лирующее начало, а накапливающие-
ся дисбалансы в экономике ведут, без 
преувеличения, к национальному кри-
зису», - говорит экономист. 

В то же время Мигурский отмечает, 
что номинальная начисленная средне-

месячная заработная плата работников 
Могилевской области составила толь-
ко 90,2% в сравнении со среднереспу-
бликанским уровнем в январе-октябре 
2013 года. «Но обогнали Брестскую об-
ласть на 23,5 тыс. рублей и Гомельскую 
аж на 1,9 тыс. рублей. Фактически же 
эти три области и занимают последнее 
место в стране по зарплате», - говорит 
он, указывая, что номинальная начис-
ленная среднемесячная заработная 
плата в Могилевской области выросла 
с начала года на 16,3%.

«Снижение объемов инвестиций в 
основные средства производства (83% 
к соответствующему периоду 2012 
года – пальма первенства по стране 
по снижению за нашей областью) в 
немалой степени поспособствовала 
тому, что показатель удельного веса 
отгруженной инновационной продук-
ции (14,5%) на 3,2 процентных пункта 
ниже среднереспубликанского. А вот 
запасы готовой продукции на складах 
предприятий области к среднемесяч-
ному объему производства (75,3%), 
наоборот, выше на 1% среднереспу-
бликанского показателя», - указывает 
Петр Мигурский.

Он отмечает, что рентабельность 
продаж в промышленности состави-
ла 6,3% или на 2,4 процентных пункта 
ниже соответствующего уровня 2012 
года, что привело к росту удельного 
веса убыточных организаций в 2,4 раза 
и это опять же самый худший показа-
тель по стране. 

«Рентабельность продаж сельско-
хозяйственных организаций снизи-
лась в 1,7 раза, количество убыточных 
организаций удвоилось. Как видно, 
практически сотни миллионов долла-
ров инвестиций в сельское хозяйства 
пока экономического смысла не имеют 
– даже тот факт, что поголовье круп-
норогатого скота на 1 декабря умень-
шилось на 14 600 голов, а свиней – на 
41  000, говорит о том, что проблемы 
в сельском хозяйстве только набира-
ют силу. Да и о какой перспективе го-
ворить, если кормов умудрились при 
такой материально-технической базе 
заготовить на 10% меньше уровня про-
шлого года», - говорит независимый 
экономист.

По его словам, в целом по области 

чистая прибыль (самая низкая в респу-
блике) за 11 месяцев 2013 года снизи-
лась в 1,6 раза, а сумма чистого убытка 
убыточных организаций (самый высо-
кий в стране) увеличилась в 3,2 раза.

Петр Мигурский утверждает, что 
по итогам первого полугодия 2013 года 
дефицит бюджета Могилевской об-
ласти составил 30 млрд рублей. «Сам 
факт многое говорит специалистам в 
области экономики и бюджетной по-
литики. Тем более, что другие области 
сработали с профицитом. А мы сделаем 
вывод, что проблемы в области имеют 
системный долговременный характер, 
закономерно приведшие к стагнации 
производства и недофинансированию 
непроизводственной сферы экономи-
ки», - отмечает он.

Вину в сложившейся ситуации 
экономист Мигурский возлагает на 
руководство области, в частности 
председателя Могилевского облис-
полкома Петра Рудника, который за 
продолжительное время нахождения 
на своем посту так и не предъявил 
обществу «поддающуюся осмыслению 
программу развития области», а так-
же на помощника президента Респу-
блики Беларусь – главного инспекто-
ра по Могилевской области Геннадия 
Лавренкова, несущего персональную 
ответственность за реализацию госу-
дарственной кадровой политики на 
соответствующей территории. 

«Хотелось бы обратить внимание 
на довольно серьезную деталь для 
«вертикали» - сколько раз президент 
за последнее время посещал Могилев-
скую область, сколько раз давал пору-
чения по наведению порядка, лично 
разбирался с «Могилевдревом», а до 
конца ни одно поручение так и не было 
выполнено. Что ж это за исполнитель-
ная власть такая, если не хочет испол-
нять поручения даже президента? Или 
не может?», - задается вопросом Петр 
Мигурский.

Отметим, что по данным Могилев-
ского облисполкома, складские запасы 
продукции на предприятиях и органи-
зациях Могилевской области состави-
ли на 1 января 2014 года 3098,5 млрд 
рублей, или 76% к среднемесячному 
объему производства. За год они вы-
росли почти на 1 трлн рублей.

ЭКОНОМИКА МОГИЛЕВСКОЙ ОБЛАСТИ НАХОДИТСЯ В 
КАТАСТРОФИЧЕСКОМ СОСТОЯНИИ
Экономика Могилевской области вошла в состояние рецессии, считает независимый эксперт, кандидат экономических наук 
Петр Мигурский.

Станислав Дубовик

ГРАМАДСТВА

ПРАКУРАТУРА ЗАЦІКАВІЛАСЯ ЭКЗАМЕНАМІ Ў ДАІ

Якуб Корсак

Здарылася гэта адразу пасля таго, як на сайце «Хартыя-97» з’явіўся артыкул «Магілёўскія ДАІшнікі зарабляюць на 
выпускніках аўташкол».

Артыкул аказаўся даволі своечасовым, 
бо ён уздымаў шэраг пытанняў, якія 
заставаліся не вырашанымі на працягу 
апошняга часу.

Першае і найбольш балючае пы-
танне датычылася таго, што іспыт 
выпускнікі аўташкол мусілі здаваць 
на аўтамабілях расійскага аўтапрама 
ВАЗ-2105, якія далёка не адпавяда-
юць патрабаванням сучаснасці і зна-
ходзяцца далёка не ў самым лепшым 
тэхнічным стане.

Здаць іспыт на аўтамабілі, дзе цяж-
ка круціцца руль, незамацоўваецца 
сядзенне кіроўцы і неадрэагавана сца-
пленне для большасці экзаменуемых  
складае велізарныя цяжкасці.

Акрамя таго, здача экзамена на 
ВАЗ-2105 выклікае абурэнне яшчэ 
і з той нагоды, што амаль ніхто з 
выпускнікоў аўташкол больш ніколі не 
сядзе за руль гэтага «вядра з балтамі».

Другое пытанне, якое  уздымалася 
ў артыкуле датычылася таго, што экза-
менатары рабілі ўсё магчымае для таго, 
каб выпускнікі аўташкол, якія прыйшлі 
здаваць экзамен па кіраванню, здавалі 

яго выключна на 
аўтамабілях ВАЗ-
2105. Аўтамабілі 
аўташкол, якія пра-
дастаўляюцца для 
здачы іспыта ў сваёй 
бальшыні прастой-
ваюць і чарга, каб 
сесці за руль зна-
ёмага выпускніку 
аўташколы аўта-
мабіля проста не 
даходзіць.

Адсюль вынікае, 
што ў Магілёўскім 
абласным упраўленні 
ДАІ зацікаўлены ў тым, каб  экзамены 
здаваліся выключна на іх аўтамабілях, 
бо заплачаныя за іх сродкі ідуць у іх 
бюджэт, а не ў бюджэт аўташкол.

Такім чынам магілёўцы, жадаю-
чы атрымаць правы кіроўцы і здаць 
кіраванне, мусілі хадзіць на экзамен 
некалькі разоў. Бывалі і такія, каму 
было патрэбна для гэтага і 5-7 разоў.

Ужо падчас праверкі пракуратуры 
з’явіліся пазітыўныя змены - машы-

ны аўташкол былі задзейнічаны на 
100%, а для ўзмацнення кантроля по-
бач знаходзілася машына з мясцовай 
прэсай.

Чым скончылася праверка ДАІ 
Пракуратурай не вядома, аднак 
можна прадказаць, што дзяржаўная 
арганізацыя дзяржаўную караць 
наўрад ці будзе.

Пытанне ж здачы экзаменаў на 
ВАЗ-2105 застаецца адкрытым. 


